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 الملخص

 ليحان سو

 المحلية الأطراف المتعذد التجاري مالنظا الكتاتيب لرئيس العلمي الإشراف

  6102 لسنة في  القذسي
 

 ٔانُظاس الأكادًًٌ الإششاف: انبحث كهًاث
 

 نشئٍش انعهًً الإششاف 1: ٌهً يا ححذٌذ ْٕ انبحث ْزا يٍ ٔانغشض

 6112 نضُت فً ، انقذصً انًحهٍت الأطشاف انًخعذد انخداسي انُظاو انكخاحٍب
 فً َاظش ًْ انذساصت ْزِ فً انًٕاضٍع. ًانُٕع طشٌقت انبحث ْزا ٌضخخذو 

 انًخعذد انخداسي انُظاو سؤصاء رنك فً بًا انقذصً، الأطشاف انًخعذد انخداسي انُظاو

 انعهًاء َٓضت الأطشاف انًخعذد انخداسي انُظاو ، انعهًاء َٓضت انًعهًج الأطشاف

 انعهًاء َٓضت الأطشاف انًخعذد انخداسي ٔانُظاو
 ٔانًششفٍٍ ٔانًعهًٍٍ َائب َاظش كاٌ انذساصت ْزِ فً انًخبشٌٍ أٌ حٍٍ فً 

 خًع حقٍُت .كٕدٔس فً انكخاحٍب الأطشاف انًخعذد انخداسي انُظاو فً ٔانعايهٍٍ

 انبٍاَاث صحت اخخباس. ٔانٕثائق ٔانًقابلاث انًلاحظت: انًضخخذيت الأصانٍب انبٍاَاث

 ًَٕرج ححهٍم باصخخذاو انبٍاَاث ححهٍم. ٔالأصانٍب انًصادس يٍ انخثهٍث باصخخذاو

 .ٔالاصخُخاج انبٍاَاث ٔعشض انبٍاَاث، يٍ انحذ: ًْٔ حفاعهً،
 انخداسي انُظاو سئٍش قبم يٍ الأكادًًٌ الإششاف انخخطٍظ( 1: انذساصت َخائح

 انخطظ أٌ انٕاضح ٔيٍ. خذا خٍذ يعهى ضذ كٕدٔس فً الأطشاف انًخعذد

 إنى خُبا انًذسصت يذٌش قبم يٍ ٓأضع حى انخً الأكادًٌٍت نلإششاف ٔالاصخشاحٍدٍاث

 ٔحُفٍز الإششاف بشايح حشحٍب أٔ صُع فً انًعهى يكَٕاث ٔخًٍع سئٍش َائب يع خُب

 انُظاو سئٍش الأكادًًٌ الإششاف انخُفٍز ٔكاٌ( 6 انشقابت، َخائح ٔيخابعت الإششاف

 خلال يٍ رنك ٌٔخضح. خٍذة خذا انًعهى ضذ كٕدٔس فً الأطشاف انًخعذد انخداسي

 ٔحٕفٍش انصفٍت، انزٌاساث خلال يٍ نهًعهًٍٍ( انخعهى) الأكادًًٌ انُشاط شافإش

 فً انًعهًٍٍ حٕاخّ انخً انًشاكم يُاقشت عهى يعا ٔانعًم نهًعهًٍٍ انخذسٌب أٔ انخٕخٍّ

 قبم يٍ الأكادًًٌ الإششاف حقٍٍى( 3ٔ أفضم بشكم انخعهى أْذاف نخعزٌز انخعهى أَشطت

 رنك ثبج ٔقذ. خذا خٍذ يعهى ضذ كٕدٔس فً الأطشاف دانًخعذ انخداسي انُظاو سئٍش

 انًُاْح، يدالاث فً ححضٍُاث إدخال ًٌكٍ الأكادًًٌ الإششاف حقٍٍى خلال يٍ

 ٔانٕصائم انخعهًٍٍت انًٕاد يٍ ٔالاصخفادة اندٕدة ٔححضٍٍ انخذسٌش، يًاسصت ٔححضٍٍ

 انذٌٍُت انًذاسس ٍٍٔححض عاو، بشكم انًٍُٓت ٔانًعهًٍٍ انشخصٍت، ٔانخًٍُت انخعهًٍٍت،

 .انعايت انعلاقاث يع
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ABSTRACT 

 

SULICHAN 

MODEL ACADEMIC SUPERVISION OF THE HEADMASTER OF A 

TEACHER MTs DISTRICT IN THE KUDUS YEAR 2016 

 

 

Keywords: Academic Supervision and headmaster of a teacher 

 

The purpose of this research is to determine Model Academic 

Supervision Of The Headmaster Of A Teacher MTs District In The Kudus Year 

2016. 

This research uses a qualitative method. Subjects in this study is the 

headmaster at Kudus MTs, including heads of MTs NU Matholi'ul Huda, MTs 

Nahdlatul Ulama 'Mu'allimat and MTs Nahdlatul Ulama.  

The research object is the academic supervision headmaster. While the 

informants in this study was the deputy headmaster, teachers, supervisors and 

employees at the madrasah MTs in Kudus. Data collection technique used 

methods: observation, interviews and documentation. Test the validity of the data 

using a triangulation of sources and methods.  

Results of the study: 1) Planning of academic supervision by the head of 

MTs in Kudus against a very good teacher. It is evident that the plans and 

strategies of the academic supervision that had been developed by the headmaster 

along with the deputy head and all components of the teacher in making or 

arrange supervision programs, carry out supervision and follow up on the results 

of supervision, 2) Implementation Supervision Academic Head of MTs in Kudus 

against the teacher was very good. This is evidenced by the activity academic 

supervision (learning) to teachers through classroom visits, provide guidance or 

coaching to teachers and jointly discuss the problems faced by teachers in learning 

activities to enhance the learning objectives better and 3) Evaluation Supervision 

Academic by head of MTs in Kudus against a very good teacher. This is proven 

by the evaluation of the academic supervision can make improvements in the 

areas of curriculum, improved teaching practice, quality improvement and 

utilization of teaching materials and teaching aids, personal development, and 

professional teachers in general, improvement of madrasahs with public relations. 
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ABTRAK  

 

SULICHAN 

POLA PELAKSANAAN SUPERVISI AKADEMIK KEPALA MADRASAH                   

DI MADRASAH TSANAWIYAH KABUPATEN KUDUS                   

TAHUN 2016 

 

Kata Kunci: Supervisi Akademik dan Kepala Madrasah             

 

Tujuan penelitian dalam penelitian ini adalah untuk mengetahui Pola 

Pelaksanaan Supervisi Akademik Kepala Madrasah  di Madrasah Tsanawiyah 

Kabupaten Kudus Tahun 2016. 

Jenis penelitian ini menggunakan metode kualitatif. Subjek dalam 

penelitian ini adalah kepala madrasah di Madrasah Tsanawiyah Kudus, terdiri dari 

kepala MTs NU Matholi’ul Huda, MTs NU  Mu’allimat dan MTs NU Nahdlatul 

Athfal. Informan dalam penelitian ini adalah wakil kepala madrasah, guru, 

pengawas madrasah dan karyawan MTs di Kabupaten Kudus.  

Teknik pengumpulan data menggunakan metode: observasi, wawancara 

dan dokumentasi. Uji keabsahan data menggunakan trianggulasi sumber dan 

metode.  

Hasil penelitian:  1) Perencanaan supervisi akademik oleh Kepala  

Madrasah Tsanawiyah di Kabupaten Kudus terhadap guru sangat baik. Hal ini 

terbukti adanya rencana dan strategi supervisi akademik yang telah disusun oleh 

kepala madrasah bersama wakil kepala dan seluruh komponen guru dalam 

membuat atau menyusun program supervisi, melaksanakan supervisi dan 

menindaklanjuti hasil supervisi, 2) Pelaksanaan Supervisi Akademik Kepala  

Madrasah Tsanawiyah di Kabupaten Kudus terhadap Guru  sangat baik. Hal ini 

terbukti dengan adanya kegiatan supervisi akademik (pembelajaran) pada guru 

melalui kunjungan kelas, memberikan bimbingan atau pembinaan kepada para 

guru dan bersama-sama membicarakan permasalahan yang dihadapi guru dalam 

kegiatan pembelajaran guna meningkatkan tujuan pembelajaran yang lebih baik 

dan 3) Evaluasi Supervisi Akademik oleh Kepala  Madrasah Tsanawiyah di 

Kabupaten Kudus terhadap Guru sangat baik. Hal ini terbukti dengan adanya 

evaluasi supervisi akademik dapat melakukan perbaikan di bidang kurikulum, 

perbaikan praktik mengajar, perbaikan kualitas dan pendayagunaan  materi 

pengajaran dan alat bantu mengajar, perkembangan personal, dan profesional guru 

secara umum, perbaikan hubungan madrasah dengan masyarakat.
 
 

 

 

 


